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 شــما در چند برنامه تلویزیونی 
حسب دســتور رئیس دولت برای پیگیری 
اجرای ماده29برنامه ششم توسعه درخصوص 
انتشار عمومی حقوق مدیران و کارکنان بخش 
دولتی حضور پیدا کردید. طی ماه های اخیر 
خبر جدیدی درخصوص اجرای این بند قانونی 

منتشر نشد. اجرای قانون به کجا رسید؟
پیاده شده است. ما ســال گذشته که این سامانه 
را تحویل گرفتیم، اطلاعات حقوق 800هزار نفر 
ثبت شده بود؛ ما الان این اطلاعات را به 2میلیون 
نفر رسانده ایم. الآن هم مبنای تصمیم گیری های 
ما براســاس همین ســامانه قرار گرفته اســت. 
البتــه ورودی اطلاعات شــهرداری ها، بانک ها و 
شرکت های دولتی مشــکل دارد، ولی در بخش 
ستادی و اجرایی دستگاه های اجرایی اطلاعات 

به صورت کامل وارد شده است.
 قرار بود حقوق هــا تنها درصورت 
ثبت در این ســامانه پرداخت شوند. به کجا 

رسید؟
الان هم چند ماه است که داریم به صورت آزمایشي 
کاملا براســاس آن ســامانه حرکــت می کنیم. 
پرداخت به ذی نفع نهایی در خزانه داری کل دارد 

براساس آن انجام می شود.
 فلسفه این قانون انتشار حقوق ها و 
مزایای بخش دولتی و عمومی برای جلوگیری 

از تخلفات و حقوق های نجومی بود. چرا اجرا 
نشده است؟

این وظیفه ما نیست. خود دســتگاه ها مکلفند. 
سازمان امور اداری و استخدامی کشور تکلیفی در 
این زمینه ندارد. دستگاه ها مکلف هستند که در 
این زمینه حقوق پرسنل خودشان را اطلاع رسانی 

کنند و باید این کار را انجام دهند.
 در زمان تصویب لایحه بودجه ششم 
اختلاف و بحث زیادی بر ســر حذف و اضافه 
کردن و »قابل مشاهده بودن برای عموم مردم« 
صورت گرفت. مشخصا هم دستگاه های متعدد، 
زمانی ســازمان برنامه و بودجه، زمانی امور 
اداری و اســتخدامی و زمانی وزارت اقتصاد 
مأمور این کار شدند. پس یعنی اجرا نمی شود؟

خیر. تأکیــد می کنم که این وظیفه ما نیســت. 
در قانون تنها گفته شده اســت که دستگاه های 
اجرایی مکلف هستند این کار را انجام دهند، ولی 

وظیفه ما نیست.
 مگر راه اندازی این سامانه برعهده 
شما گذاشته نشده است؟ مشخصا این سامانه 

هم باید برای عموم مردم قابل مشاهده باشد.
کاری که ما انجام می دهیم، کار ستادی و سیاستی 
اســت؛ یعنی اینکه باید اطلاعات را جمع آوری 
کنیم تا آن را  در تصمیم گیری هایمان ازجمله در 
شورای حقوق و دستمزد، تعیین حقوق، دستمزد 

و پرداخت عادلانه مورد استفاده قرار دهیم و این 
کار هم الان دارد انجام می شود. ایجاد اصلاحاتی 
که ما با توجه به دســتور آقای رئیس جمهور در 
حقوق و دستمزد شروع کرده ایم مبتنی بر همین 
اطلاعاتی است که ما در ســامانه ظرف یک سال 

گذشته بارگذاری کرده ایم و شرایط خوبی دارد.

 هدف جلوگیــری از پرداخت های 
نجومی را هم محقق کرده است؟ 

ما بر مبنای اطلاعات سامانه می توانیم به نهادهای 
ذیربط گزارش کنیم تا جلوی تخلفات را بگیرند. 
جاهایی که پرداخت مازاد صورت می گیرد دارد 
به صورت ماهانه به دستگاه های اجرایی گزارش 
می شــود. گزارش دســتگاه های اجرایی نیز به 
دستگاه های نظارتی ارسال می شود تا در جریان 
باشــند و پرداخت ها را کنترل کننــد. بر مبنای 
همین شــرایط ذی حساب های دســتگاه های 
اجرایی دارند نظارت می کنند تا بتوانیم مقداری 
کنترل کنیــم تا خدایی ناکــرده تخلفی صورت 

نگیرد.
 یعنی شما اطلاعات حقوق سامانه 
را تنها به نهادهای نظارتی ارسال می کنید و 

انتشار عمومی پیدا نمی کند؟
بله. وظیفه ما این است که با همکاری دستگاه های 
نظارتی بر حقوق ها نظــارت کنیم؛ آن بخش که 

درباره انتشــار عمومی اســت مربوط به دستگاه 
ما نیست.

 چطور می خواهیــد جلوی تکرار 
اتفاق حقوق های نجومی که ســال1395رخ 
داد و در ســال های بعد نیز در سازمان های 
متعدد دیگری گزارش شد را بگیرید؟ بحث 
این بود که نظارت عمومی باشد تا جلوی تکرار 

گرفته شود.
این کار دارد انجام می شــود. بــه نهادهای ناظر 
گزارش می دهیم. مــا تنها مکلف هســتیم که 
به دســتگاه های نظارتی و آقــای رئیس جمهور 
و خــود دســتگاه ها اطلاعات ماهانــه پرداخت 
دســتگاه ها را اعلام کنیم تا اگــر مغایرتی وجود 
دارد آن مغایرت هــا اعلام شــود و پــس از آن 
دســتگاه باید توضیح دهد کــه مغایرت به علت 
خطا بوده یا اینکه رویه  آنها بوده اســت. اگر رویه 
 و خلاف قانون باشد با دســتگاه مربوطه برخورد 

می شود.
 سیســتم پاکنا )پایگاه اطلاعات 
کارکنان دولت( با ســامانه حقوق و دستمزد 

چه تفاوتی دارد؟
ما یک کلان سامانه به نام سامانه یکپارچه نظام 
اداری به نام سینا داریم که 14ماژول ذیل خودش 
دارد و یکی از آنها همین سامانه حقوق و دستمزد 

است. 

شفاف سازی حقوق مدیران و کارکنان بخش دولتی و نهادهای 
حاکمیتی با وجود صراحت قانونی ماده29 برنامه ششم توسعه 
اجرا نشــد و با پایان برنامه ششم توســعه بایگانی می شود. 
شفاف ســازی اطلاعات پرداخت کارکنان دستگاه های اجرایی 
کشور، یکی از دستورات صریح سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
در جریان افشای پرداخت های کلان چندصدمیلیونی به مدیران 
یک پتروشیمی بود. سازمان امور اداری و استخدامی براساس 
دستور رئیس جمهور با صدور بخشنامه از انتشار عمومی حقوق 
مدیران و مسئولان دستگاه های اجرایی از 10خردادماه1401خبر 
داده بود که هیچ وقت محقق نشد. ماجرای حقوق های نجومی از 
سال1395با انتشار فیش های مدیران بیمه مرکزی، بانک های 

دولتی و صندوق توســعه ملی انتقادبرانگیز شد و به دنبال آن، 
نمایندگان مجلس وقت مصوبه انتشار علنی فیش های حقوقی 
را در قالب برنامه ششم توسعه تصویب کردند. این قانون قرار بود 
از ابتدای دومین سال برنامه ششم توسعه)1397( با راه اندازی 
سامانه حقوق و دستمزد و انتشــار عمومی اطلاعات آن برای 
مردم اجرا شود، ولی با گذشت 5ســال به ثمر نرسید. آذرماه 
سال1400 انتشــار پرداخت های چندصدمیلیونی به چند مدیر 
ارشد یکی از پتروشــیمی ها یک بار دیگر هشدارها نسبت به 
ضرورت شفاف سازی در مسئله حقوق ها را بالا برد. سیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور آذرماه سال گذشته با اشاره به قابل تحمل 
نبودن پرداخت های نامتعارف در دولت و شرکت های دولتی، از 
سازمان اداری و استخدامی کشور خواست قبل از نهایی شدن 
بودجه1401 نسبت به تدوین یک نظام پرداخت عادلانه حقوق 
و دستمزد اقدام کند. حسن درویشیان، رئیس دفتر بازرسی و 
نماینده ویژه رئیس جمهور خردادماه امسال گفته بود: »حقوق 

کارگزینی وزیر یا استاندار در حد 14یا15میلیون تومان است، 
اما در شرکت های دولتی گاهی تا 50 میلیون هم به صورت قانونی 

حقوق و تا 200میلیون تومان هم پاداش می گیرند.«
براساس ماده29 قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف بود طی 
سال اول اجرای قانون برنامه)1396( نسبت به راه اندازی سامانه 
ثبت حقوق و مزایا اقدام کند و امکان تجمیع تمامی پرداخت ها 
به مقامات، رؤسا، مدیران تمامی دستگاه ها شامل قوای سه گانه، 
وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسســات و دانشگاه ها، شرکت های 
دولتی، مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت، بانک ها و مؤسسات 
اعتباری دولتی، شرکت های بیمه دولتی، مؤسسات و نهادهای 
عمومی غیردولتی را فراهم کند؛ به نحــوی که میزان ناخالص 
پرداختی به هر یک از افراد فوق مشخص و امکان دسترسی برای 
نهادهای نظارتی و عموم مردم فراهم شود. با میثم لطیفی، معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان امور اداری و استخدامی کشور 

درباره سرنوشت اجرای این قانون گفت وگو کرده ایم.

گزارش تخلف حقوق مدیران روی میز رئیسی
معاون رئیس جمهور در گفت وگو با همشهری: انتشار علنی فیش پرداخت ها وظیفه ما نیست

حمایتقاطعمجلسازسپاه

رئیس مجلس دیروز با حضور در 

مجلس
ستاد فرماندهی ســپاه ، ضمن 
اعلام حمایت قاطع قوه مقننه از 
حافظان امنیت کشور، به اتحادیه اروپا هشدار داد 
درصــورت »تروریســتی« خوانــدن ســپاه، 
جمهوری اســلامی به شــیوه کاملا متفاوت در 
منطقه بــا اروپا برخورد خواهــد کرد.به گزارش 
همشهری، محمدباقر قالیباف همچنین گفت:آن 
کسی که با تروریسم جنگید و به حضور داعش در 
منطقه پایان داد، سپاه بود؛ این حقیقتی است که 
اروپــا نمی توانــد آن را وارونه جلــوه دهد. وی 
همچنین بــا بیان اینکه خــود اروپایی ها حامی 
تروریسم هستند و پارلمان اروپا امروز از گروهک 

منافقین حمایت می کند که بیش از 17هزار نفر از 
مردم ایران را شکنجه و ترور کرده اند، هشدار داد 
که اگر سپاه  ازسوی اروپا تروریستی اعلام شود، 
قطعاً آنها نیز در زمره همان تروریست ها محسوب 
می شوند و رفتار ما با آنها در منطقه به همان نحو 
خواهد بود.فرمانده کل سپاه پاسداران نیز دراین 
دیدار ضمن قدردانی از مجلــس به دلیل اتخاذ 
مواضع قاطع، تأکید کرد که این نهاد انقلابی هرگز 
از چنیــن تهدیدهایی و حتی تحقــق آن نگران 
نیست، »چراکه هرچقدر دشمنان به ما فرصت 
عمل دهنــد، ما قوی تــر عمل می کنیــم. ما به 
اروپایی ها توصیه می کنیم که اشتباه های گذشته 

خود را تکرار نکنند.«
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محسن تولاییگزارش
روزنامه نگار

چشم انداز ضدتروریستی 
تهران، بغداد و آنکارا

وزیر امورخارجه عــراق از طراحی چشــم اندازی با 
مشارکت ایران، عراق و ترکیه درباره چگونگی پایان 
دادن بــه حضور گروه هــای تروریســتی در منطقه 
کردستان عراق خبرداد؛ چالشی که در ماه های اخیر 
بیش از گذشته مطرح شده و نگرانی هایی را در تهران و 

آنکارا به دنبال داشته است.
به گزارش همشهری، فواد حسین که در میزگردی با 
عنوان »خاورمیانه، محل ملاقات یا سرزمین نبرد« در 
حاشیه اجلاس سالانه داووس سوئیس سخن می گفت، 
با اشاره به اینکه عراق مشــکلاتی با ایران و ترکیه در 
زمینه حمله به مواضع تروریست ها در اقلیم کردستان 
دارد، تأکیــد کرد بغــداد چالش امنیتی مشــترک 
میان بغداد، تهران و آنــکارا درخصوص گروهک ها و 
مجموعه های مسلح را روی میز گفت وگوهای خود قرار 
داده است.گفته های وزیر امورخارجه عراق در شرایطی 
است که حضور گروهک های تروریست و تجزیه طلب 
در شمال عراق، یکی از مهم ترین چالش های مطرح 
میان تهران و بغداد در ماه های اخیر بوده است؛ موضوعی 
که درجریان اغتشاشات اخیر و نقش آفرینی مخرب 
گروهک های تجزیه طلب در دامن زدن به آشوب ها، 

بیش از پیش به چشم آمد.
مقام های ایران در ماه های اخیر بارها به منظور تقویت 
کنترل های مرزی دولت مرکزی عراق بر نواحی مرزی 
شمال این کشور به بغداد هشدار داده اند و نیروی زمینی 
سپاه پاسداران نیز در پاییز گذشته در چند دور، مقرها 
و مراکز فعالیت گروهک های تروریست و تجزیه طلب 
را دراین منطقه با موشک و پهپاد مورد حمله قرار داد. 
برهمین اساس هم بود که رایزنی دراین زمینه، به عنوان 
یکی از مهم ترین دستورکارهای نخست وزیر جدید 

عراق در سفر اخیر خود به تهران مطرح شد.

نقل قول خبر

سیاست خارجی

حق مردم 
محمد مصدق، معاون اول قوه قضاییه: 
حــق مــردم اســت کــه میــزان مشــارکت 
و  انقلابــی  فعالیت هــای  سیاســی، 
خیرخواهانه ای که سازمان های مختلف 
نیروهای مسلح دراین سال های اخیر در 
زلزله ها، سیل، حوزه ســلامت و مسائل 
دیگر نشان دادند و خوب هم درخشیدند 
را بدانند. هر سیاستی که مردم را از صحنه 
اجتماع و تعیین سرنوشت کشور دور کند، 

سیاست درستی نیست./ میزان

طرح دوفوریتی برای اقدام متقابل  
وحیــد جــلال زاده، رئیــس کمیســیون 
امنیت ملــی مجلــس: پیشــنهاد اقــدام 
متقابــل علیــه اروپــا ازســوی کمیســیون 
امنیت ملی در قالب طــرح دوفوریتی به 
صحن مجلس ارائه می شود. کمیسیون 
جلســه  یــک  در  دیــروز  امنیت ملــی 
فوق العــاده پیشــنهادهای ارائــه شــده را 
بررسی کرد و امیدواریم امروز /یکشنبه/ 
در قالب یــک بیانیــه، در صحن مجلس 
مورد تصویب نمایندگان قرارگیرد./ فارس

 ادامه تعامل اتحادیه اروپا با ایران
 و آمریکا  

پیتر استانو، سخنگوی اتحادیه اروپا: رویه   
به بــرجــام ازســــوی مشارکت کنندگان 
تعییــن می شــود، نــه هماهنگ کننده. 
بــورل،  جــوزپ  ایــن،  بــه  توجــه  بــا 
اتحادیــه  مســئول سیاســت خارجی 
اروپــا همچنــان بــه تعامــل خــود بــا 
مذاکــرات  در  مشــارکت کنندگان 
 برجامی، ازجملــه ایران و آمریــکا ادامه

 می دهد./ایرنا

انتقادات تند عبدالحمید در تریبون رسمی نماز 
جمعه زاهدان، نشانه ای آشَکار از آزادی بیان در 

ایران است.

 

 فقط کافیســت بدانیــد که در پادشــاهی
  سعودی یک عالم شیعی به اندازه جناب 
 عبدالحمید علیه نظــام حاکم صحبت 
می کردند!بــه چــه سرنوشــتی دچــار 
 می شدند؟آقای مولوی بزرگوار رفتار شما نه 
منتقدانه ست، نه معترضانه شما رسماً 
وحــدت و اتحــاد ملــی ایــران رو نشــانه 

گرفته اید...

@hossein_spv
حسین سپهوند

 

فرمودند هشتادساله ها نمی توانند برای 
جوانان تصمیم بگیرند، واژه های جوان و 
دانشجو و گفت و گو با مردم کلمات زیبا و 

با صلابتی هستند؛ 
حال اگر مواضــع مطرح شــده صادقانه 
اســت، پیشــنهاد دیــدار تشــکل های 
دانشــجویی س و ب را پاســخ داده و در 
دانشگاه حاضر شوید،حداقل حفظ ظاهر 

بفرمایید آقای   عبدالحمید

@Moh_abn1
محُسِن نرَاقی

 

تجربه سیاســی و مطالعه تاریخ معاصر 
می گوید کــه شــعارهای هفتگی پــس از 
نماز جمعه  زاهدان به شدت بوی نفوذ 
 فرقه_رجــوی را می دهــد. شــعاری کــه 
فقط هم در این منطقه شنیده می شود. 
 عبدالحمید که همــواره ادعــای ارادت 
نسبت به مرحوم امام خمینی ره داشته، 

حداقل در این بخش ورود کند.

@MazyarBaalaei
مازیار بالائی

وقتی اروپا هیچ کاره است!

خبر خوب از منطقه  حفاظت شده  توران: 
مشاهده  یوز مادر همراه سه توله در محور 

عباس آباد/میامی استفان سمنان. 

 

بیلــت،  کارل  توجــه  جالــب  جملــه 
نخست وزیر اسبق سوئد و رئیس فعلی 

شورای روابط خارجی  اروپا:
"اروپا مجموعه ای از کشــورهای کوچک 
اســت، برخــی از ایــن کشــورها متوجــه 
کوچکــی خــود هســتند، و برخــی هنــوز 

نفهمیده اند که کوچک اند."

@IzadiFoad
Foad Izadi فواد ایزدی

 

 اروپــــایـــــی کــــه بــــه اشـــــاره آمـــریــــکا، 
سرمایه گذاری هــای خود را از ایران خارج 
کرد،اروپایی که بــدون موافقت آمریکا، 

یک بشکه نفت از ایران خریداری نکرد،
اروپایی که بدون اجازه آمریکا نتوانست 

تعهدات برجامی اش را انجام دهد،
چه جایگاهی در معــادلات خارجی ایران 

داشته است؟
اروپا خودش،خودش را محروم کرد

@Abolfath
امیرعلی ابوالفتح

 

درست است که رای پارلمان اروپا واکنشی 
به ناکامی اغتشاشات براندازانه و محکوم 

است اما این رای هم جای تامل دارد
این پارلمان٧٠۵ عضو دارد که ١۶٠نفر آن 

غایب بودند
از۵۴۵نماینــده حاضر نیــز ٢٣٢نفــر رای 
مثبت ندادند بنابراين از٧٠۵عضو ٣١٣نفر 
رای مثبت دادند یعنی اقلیت۴۴درصدی 

رای مثبت دادند
 اقلیت

@ab_ganji
عبدالله گنجی

 

 روزنامه انگلیســی تلگــراف: »خانــواده ها
   مدفوع_گربــه هــا را بــرای گــرم کــردن
 خانه ها در میان کمبود چوب می سوزانند.« 
شاید بهتره مدفوع  پیروز را هم مستقیم 
به انگلیس صادر کنیم. یقینــا دولتمردان 
انگلیس قدر آن را بیشــتر می دانند و نحوه 

استعمال آن را بلدند.  زمستان_سخت

@fakhramohammad
محمد فخرا

 @IranianPlateau
فلات ایران


